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وزیر نفــت در خصوص تحقق 
دو وعــده تکمیل گازرســانی به 
زاهدان و تعییــن تکلیف تمامی 
میادین مشــترک نفتــی و گازی 
توضیحاتی ارائه کرد. بیژن زنگنه، 
در گفت وگو با تسنیم در پاسخ به 
اینکه »آیا طبق وعــده ای که داده 
بودید، تمامی میادین مشــترک 
نفتی و گازی تا پایان دولت تعیین 
تکلیف می شــوند؟«، اظهار کرد: 
بله؛ محقق می شــود. تا نیمه سال 
۱۴۰۰ پیمانکار توسعه در تمامی 
میادین مشترک انتخاب و فرآیند 
توسعه آنها تعیین تکلیف می شود. 
او ادامه داد: زاهدان گازرسانی شده 
است و فقط شبکه داخلی این شهر 
باید تکمیل شود که در حال انجام 
است. زنگنه افزود: برای گازرسانی 
به زابــل باید خط را برســانیم که 
تا پایان دولت می رســانیم و خط 
لوله گازرسانی به کنارک ـ چابهار 
به دلیل مشکلی که وجود داشت، 
چندماهی با تاخیر مواجه شــد اما 

این پروژه نیز انجام می شود.

وزیر راه وشهرسازی اعلام کرد: تا 
کنون هیچ ممنوعیتی برای سفرهای 
نوروزی با وسایل حمل ونقل عمومی 
اعلام نشده است، اما اگر ابلاغ شود 
بلافاصله اجرا خواهد شد. به گزارش 
ایســنا، در این باره که چرا با وجود 
جهش یافتن شــیوع ویروس کرونا 
در کشــور در انواع کرونای چینی و 
انگلیسی، سفرهای نورزی در حال 
برنامه ریــزی و اجراســت،  محمد 
اسلامی گفت: تا کنون هیچ کسی 
سفر با وسایل حمل ونقل عمومی را 
در اسفند ماه و نوروز ممنوع نکرده 
و این مســاله مشــمول هیچ گونه 
محدودیتی به جــز رعایت الزامات 
بهداشتی مصوب ستاد ملی مقابله 
با کرونا نشده است. او افزود: بر این 
اساس شــرکت های حمل ونقل به 
صورت روتین برنامه های خودشان 
را اعلام کرده اند اما اگر منع سفری 
از ســوی وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی اعلام شود قطعا این 

اتفاق خواهد افتاد.

معاون بازرگانی داخلی وزارت 
صمت گفت: تحریم ها و مســائل 
ارزی مشکلاتی را برای مجموعه 
واردات و ترخیــص کالا به وجود 
آورد که با تدابیر اندیشــیده شده 
توســط ســتاد اقتصادی دولت، 
بخش عمــده ای از کالاهای مانده 
در گمرکات به سرعت ترخیص شد. 
به گــزارش وزارت صمت، عباس 
قبادی با بیان اینکه اولویت وزارت 
صمت، واردات کالاهای اساسی و 
مواد اولیه تولیــد و اقلام مورد نیاز 
مردم )گندم، روغن، برنج و...( است، 
افزود: در جلسات برگزار شده قرار 
شــد تمهیداتی اندیشیده شود تا 
گروه کالایی ۲۷ کــه دارای ثبت 
سفارش و منشــا ارز هستند، نیز 
مجوز ورود به کشور را تا پایان سال 
دریافت کنند. او ادامه داد: طی ۱۱ 
ماه سال ۹۹ بالغ بر ۲۰ میلیون تن 
کالا به ارزش تقریبی ۳۲ میلیارد 

دلار وارد کشور شده است.

یادداشــــت

واقعیت امر این است که بازار مسکن وضعیت خوبی ندارد 
و قیمت ها به گونه ای نیست که بتواند نیاز مردم به ویژه قشر 
جوان به مسکن را تامین کند یا کسی از اقشار متوسط جامعه 
بتواند مسکن مناسبی تهیه کند در مساله اجاره بها هم همین 
موضوع وجود دارد. یکی از کارهایی که ما در مجلس کردیم رصد 
و نظارت بر طرح مسکن ملی بوده است که جلساتی را با خود 
مسئولان وزارت راه و شهرسازی داشته  و آمار، ارقام و اطلاعات 
آنها را مورد بررسی قرار دادیم، البته کافی نیست؛ کارهایی را 
شروع کرده اند ولی هنوز تاثیر خودش را در بازار مسکن نگذاشته 
است چون هنوز نتایج لازم را به دنبال نداشته و پروژه ها به حدی 
نرسیده که قابل استفاده باشد و وارد بازار شود. در ضمن، بحث 
جهش تولید مسکن را در کمیسیون عمران شروع کردیم که این 
طرح آماده و به صحن آمده و بخشی از آن هم مصوب شده ولی 
به دلیل اولویت رسیدگی به لایحه بودجه فعلا مسکوت مانده 
است، به نظر می رسد اگر بتوانیم بحث جهش تولید مسکن را در 
کنار طرح اقدام ملی مسکن دنبال کنیم و از سال آینده پروژه ها 
شروع به کار کنند و بتوانیم سالانه یک میلیون واحد مسکونی را 
با تعهدات و کمک دولت بسازیم حتما تاثیرگذار خواهد بود و با 
این کار اقشار متوسط به پایین هم می توانند از این طرح استفاده 
کنند و مهمترین بخش هم همین است. وگرنه گران شدن یک 
واحد مسکونی برای کسی که درآمدهای بالای ۲۰ تا ۳۰ میلیون 
تومان دارد اگر راحت نباشد خیلی هم سخت نیست و می تواند 
در بخش های مرکزی شهرواحدی تهیه کند ولی برای اقشار 
متوسط، ازجمله کارمند و کارگرانی که مشاغلی با درآمدهای 
دو یا سه میلیون تومانی دارند کار سختی خواهد بود. بنابراین 
چاره ای جز افزایش تولید مسکن را نداریم، در طرح جهش 
تولید دولت را موظف کردیم که برای ساخت یک میلیون واحد 
مسکونی در سال کمک کند و براساس آمار و ارقام دولت بین 
۳۰۰ تا ۴۰۰ واحد مسکونی در سال ساخته می شود که همین 
الان هم بین ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار واحد مسکونی در بازار کمبود 
وجود دارد، اگر واقعا بتوانیم کمک کنیم انبوه سازان، تعاونی ها، 
بخش های دولتی، نیروهای نظامی و ... وارد کار شوند و از 
تسهیلات لازم استفاده کنند یا شهرداری ها هم در صدور پروانه 
همراهی کنند،  همچنین دولت زمین در اختیار سازندگان قرار 
دهد، مطمئن هستیم که می توانیم شاهد این باشیم که سال 
آینده این طرح عملیاتی شود، ما هم بر این موضوع رصد و 
نظارت می کنیم. فرقی هم نمی کند در این دولت یا دولت آینده 
باشد چراکه ما دولت ها را موظف کرده ایم اگر بتوانند ساخت 
یک میلیون واحد مسکونی را شروع و تمام کنند می تواند تاثیر 
خوبی در بازار داشته باشد وگرنه الان شرایط خوبی نیست و من 

هم تایید می کنم.

سکه و طلا
خرید      )تومان( فروش  )تومان( سکه

10500000 10600000 سکه تمام بهار قد    یم

10800000 10970000 سکه تصویر امام

6۲00000 6300000 سکه نیم بهار

3800000 3900000 سکه ربع بهار

۲۲00000 ۲300000 سکه یک گرمی

9۲4158 1064910 هر گرم طلاي 18 عیار

بورس
تغییر د    رصد     عنوان شاخص

-8301/34 -0/70 کل

-2165/54 -0/70 قیمت

-7534/12 -0/87 بازار اول

-11752/79 -0/49 بازار د    وم

-7794/50 -0/75 صنعت

-763/30 -1/27 30 شرکت

زار
ــا

ب

ارز
خرید     فروش ارز )بانک مرکزی(

4۲00 4۲۲1 د    لار آمریکا

5076 5101 یورو اروپا

5541 5893 پوند     انگلیس

۲857 3341 د    لار کاناد    ا

۲9۲3 330۲ د    لار استرالیا

565 574 لیر ترکیه

خود   رو / قیمت کارخانه ) تومان (
91000000 سایپا 151  107000000 رانا 

954۲6000 تیبا ۲ )سفید( 108061000 SLX 405 پژو

9۲9۲8000 ساینا )ساده( 1۲1547000 پژوپارس 

199898000 وانت زامیاد گازسوز)ساده( 15۲۲37000 پژو ۲07 دند ه ای + فرمان هیدرولیک

597000000 X33 ام.وی.ام
4۲0000000 ام.وی.ام 315 هاچ بک)پلاس(

750000000 )IE( 5 چری تیگو

خبــــر
جزئیات اولین جلسه مزد

ایسنا: در نخستین جلسه دستمزد شورای 
عالی کار پیشنهاد کارفرمایان برای تعیین مزد 
منطقه ای پذیرفته نشد و مقرر شد که برای سال 
۱۴۰۰ تعیین مزد ملی همچون روال سال های 
قبل در دستور کار قرار گیرد. ناصر چمنی، 
نماینده کارگران در شورای عالی کار، در این 
باره گفت: نمایندگان کارفرمایی در این جلسه 
مجدد بحث مزد منطقه ای را مطرح کردند که 
قرار بر این شد کار کارشناسی در این خصوص 
صورت گیرد و کمیته ای راهبردی به این منظور 
تشکیل شود. همچنین مرکز پژوهشی سازمان 
تامین اجتماعی گزارشی در این زمینه تهیه و 
آماده کند و نماینده کارگر و کارفرما با حضور 
در کمیته راهبردی،  ساختارهای خود از مزد 
منطقه ای را تعریف و نظرات و دیدگاه های خود 
را مطرح کنند. او ادامه داد: با توجه به زمان باقی 
مانده،  لذا امسال نیز همچون روال سال های 
گذشته مزد ملی در دستور کار قرار می گیرد و 

دستمزد به شکل ملی تصویب می شود.

آجیل ارزان تر از میوه و شیرینی!
ایلنا: رئیس اتحادیه آجیل و خشکبار معتقد 
است که در مقایسه با افزایش قیمت سایر 
کالاهای پرمصرف نوروزی مانند شیرینی و میوه، 
آجیل کالای ارزان  قیمت تری محسوب می شود. 
علیرضا ارزانی با بیان اینکه شرایط تامین و عرضه 
آجیل مطلوب است، گفت: بهبود وضعیت آب و 
هوایی و کاهش صادرات موجب شده تامین و 
عرضه آجیل و خشکبار در بازار داخلی کشور 
شرایط خوبی داشته باشد. او اظهار کرد: با این 
شرایط کمبود آجیل در بازار وجود ندارد و هر 
نوع آجیلی که تقاضا برای آن وجود داشته باشد 
در دسترس مردم قرار دارد. ارزانی درباره قیمت 
آجیل در بازار، اظهار کرد: از نیمه اسفندماه 
اتحادیه قیمت ها را روزانه تعیین و به اطلاع مردم 
می رساند، اما با توجه به شرایط عرضه و تقاضا 
پیش بینی ما عدم افزایش قیمت و ثبات بازار 
است. او، قیمت هر کیلوگرم آجیل مخلوط در 

کیفی ترین سطح را ۲۰۰ هزار تومان اعلام کرد.

حذف تدریجی ارز ترجیحی 
اقتصادی  کمیسیون  سخنگوی  تسنیم: 
مجلس از حذف تدریجی ارز ۴۲۰۰ تومانی در 
کشور خبر داد. مهدی طغیانی افزود: یکی از 
اختلافاتی که بین مصوبات کمیسیون تلفیق 
مجلس و نظر دولت در لایحه اولیه بودجه سال 
۱۴۰۰ وجود داشت، بحث حذف ارز ترجیحی 
بود. او اضافه کرد: در کمیسیون تلفیق بودجه 
۱۴۰۰ ارز ترجیحی حذف و منابعش به سرجمع 
یارانه ها حدود ۱۰۰ هزار میلیارد تومان اضافه 
شد که به صورت یارانه تخصیص پیدا کند. 
طغیانی گفت: استدلال موضوع هم این بود 
که ارز ترجیحی اختصاص پیدا می کند ولی 
بهای کالای اساسی در حال افزایش است؛ 
به خصوص طی سال جاری نسبت به مدت 
مشابه در سال قبل تورم نقطه به نقطه اقلام 
خوراکی و آشامیدنی افزایش ۶۰ درصدی را به 
خود دیده که بیشتر متاثر از کالاهایی است که با 
ارز ترجیحی تولید شده اند یعنی نهاده های اولیه 

این اقلام با ارز ۴۲۰۰ تومانی وارد شده است.

رشد صادرات فرش 
آرمان ملی: رئیس مرکز ملی فرش ایران 
از افزایش ۱۶/۴درصدی وزن صادرات فرش 
دستباف در ۹ ماه امسال نسبت به مدت مشابه 
پارسال خبر داد.  به گزارش وزارت صمت، فرح ناز 
رافع افزود: در ۹ ماهه امسال بیش از دو  هزار و 
۷۶۴ تن فرش دستباف ایران به کشورهای هدف 
صادر شده که این رقم در مدت مشابه پارسال 
بیش از دو هزار و ۳۶۶ تن بوده است. او با بیان 
اینکه بیش از دو میلیون نفر در حوزه فرش 
دستباف مشغول به کار هستند، گفت: ۶۰ درصد 
از این شاغلان، قالی بافان مستمر، ۳۱ درصد 
قالی بافان فصلی و ۹ درصد در زمینه مشاغل 
جانبی فرش دستباف مشغول به کار هستند. 
رئیس مرکز فرش ایران با اعلام اینکه امسال ۲۶۱ 
هزار و ۶۴ نفر قالی باف بیمه تامین اجتماعی 
شده اند، خاطرنشان کرد: پیش بینی برای ۲۰ 
درصد افزایش بیمه شدگان در سال ۱۴۰۰ به 
تعداد ۳۱۳ هزار نفر با تخصیص مبلغ حدود 
یک هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان انجام شده است. 

افزایش قیمت کالاها منتفی است
مصرف   از  حمایت  سازمان  رئیس  ایرنا: 
کنندگان و تولیدکنندگان گفت: موضوع افزایش 
قیمیت کالاها تا پایان سال منتفی است و این 
سازمان نیز هیچ بررسی قیمت جدیدی را در 
دستور کار ندارد. عباس تابش افزود: به تبع این 
موضوع ستاد تنظیم بازار نیز تا سازمان حمایت 
ورود نکند این کار را انجام نخواهد داد. او بیان 
کرد: اگر همچنان آرامش شاخص های کلان 
اقتصادی ادامه داشته باشد، مردم از لحاط قیمت 
نیز نگرانی نخواهند داشت. تابش تاکید کرد: 
در یک ماه گذشته بالای چهار میلیون تن کالای 
اساسی از گمرک های کشور ترخیص شده  است 
و ذخیره استراتژیک گوشت سفید و قرمز به 
اندازه کافی موجود است و نگرانی از این بابت 
وجود ندارد. به گفته او، مصوب تولید گوشت 
سفید ۱۱۰ میلیون قطعه جوجه ریزی در ماه 
است که برای ایام پایانی سال برای هر ماه ۱۳۰ 

میلیون قطعه جوجه ریزی انجام شده  است.

خبـــر و نظــــر 

به گفته دبیر شورای عالی فضای مجازی، شیب صعودی 
قیمت رمزارزها را به هیچ وجه نمی توان تضمین کرد و ورود افراد 
به این حوزه به عنوان ثروت اندوزی و خروج سرمایه از کشور، به 
صلاح نیست.  بازار رمزارزها این روزها و در شرایطی که افراد 
از بورس روی گردان شدند، داغ شده و به نظر می رسد بخشی 
از سرمایه  مردم به سمت ارزهای دیجیتالی رفته است. البته 
موضوع استخراج بیت کوین پیش از این و همزمان با آلودگی هوا 
و تاریکی ها هم مطرح بود، اما اکنون خرید و فروش این رمزارز 
به عنوان روشی برای سرمایه گذاری باب شده و این موضوع واکنش 
مسئولان را هم به دنبال داشته است که معتقدند رمزارزها بازار 
پرنوسانی دارند و نه تنها تضمینی برای ادامه روند صعودی آنها 
نیست، بلکه منجر به خروج ارز از کشور می شوند. مرکز ملی 
فضای مجازی به تازگی در اطلاعیه ای اعلام کرد رمزارزهایی 
مانند بیت کوین از هیچ گونه پشتوانه و تضمینی برخوردار نیستند 
و همچنین تا کنون تصمیمی برای اعطای مجوز به درگاه ها و 
سایت های فعال خرید و فروش رمزارزها و بیت کوین در کشور 
گرفته نشده است و از این  رو اکیدا توصیه می  شود همگان در 
این زمینه احتیاط های لازم را به خرج داده و در دام تبلیغات 
سوداگران این بازار غیرشفاف نیفتند. در این راستا، سیدابوالحسن 
فیروزآبادی، با بیان اینکه ارزهای دیجیتال بحث مفصلی دارد، 
اظهار کرد: اینکه ارز دیجیتال تولید کنیم یک موضوع است، ارز 
دیجیتال به عنوان ابزار مبادله یک موضوع است و اینکه به عنوان 
ثروت اندوزی و سرمایه گذاری به آن نگاه کنیم، یک موضوع دیگر 
است. فعلا در کشور ما، تولید و استخراج رمزارزهای جهان روا 
به عنوان یک فرآیند مثبت در حال ساماندهی است، در حوزه 
مبادله هم مقداری که به دور زدن تحریم ها کمک  کند، باید 
مورد حمایت قرار بگیرد. او ادامه داد: اما اینکه رمزارزها به عنوان 
راهی برای ثروت اندوزی باشند یا از اینکه از این وسیله بخواهند 
برای خروج سرمایه از کشور استفاده کنند را به هیچ وجه به 
صلاح کشور نمی دانیم. بانک مرکزی باید در این رابطه ورود 
کرده و به نحوی این فضا را ساماندهی کند. مرکز ملی فضای 
مجازی هم کمک می کند که ما تسعیر معاملاتی و ساماندهی در 
بخش تولید داشته باشیم، اما به هیچ وجه سرمایه های ما از بازار 
بورس و بخش های دیگر خارج نشود و به صورت ثروت اندوزی به 
آن نگاه شود. رئیس مرکز ملی فضای مجازی با بیان اینکه بازار 
رمزارزها بسیار ناپایدار است، گفت: رمزارزها مدتی در شیب 
صعود بوده و ممکن است مدتی هم در شیب سقوط قرار بگیرد و 
مردم به پولشان احتیاج داشته باشند و آن زمان به شدت متضرر 
می شوند. به هیچ وجه نمی توان تضمین کرد که همیشه شیب 
قیمت رمزارزها صعودی است، همیشه نوسان داشته، نوسان های 
زیادی هم داشته، وقتی هم که قیمت ها سقوط می کند، بعضا به 
مدت هفت ماه تا یک سال به حالت سقوط باقی می ماند، بنابراین 

اصلا توصیه نمی کنیم افراد وارد این حوزه شوند.

شیب صعودی رمزارزها تضمینی ندارد

یک مقام مسئول بانکی روز سه شنبه ضمن 
هشدار در خصوص خطرهای بسیار زیاد رمزارزها 
گفته است که بر اساس قانون شورای عالی مبارزه با 
پولشویی و مصوبه هیات دولت در سال ۹۸، مبادله 
رمز ارزها در کشور ممنوع است، دیروز هم در 
راستای اعلام چنین خبری، شرکت شاپرک اعلام 
کرد که درگاه های الکترونیکی که کسب وکارهای 
غیرمجاز از جمله رمز ارز ارائه می کنند،  مسدود 
خواهند شد، اما از سوی دیگر، شورای عالی بورس 
دست به کار شده تا حمایت های خود را از سهامداران 
خرد از سربگیرد تا جلوی خروج حجم بیشتری از 
نقدینگی از این بازار گرفته شود. طبق آنچه این 
سازمان اعلام کرده، طرح حمایت صندوق توسعه 
بازار از سهام داران خرد به تصویب رسیده است. 
هرچند که جزئیات این طرح نشان می دهد حمایت 

اعلام شده بی قیدوشرط هم نیست. 
طرح حمایت صندوق توسعه بازار 

   

در جزئیات این طرح حمایتی طبق اعلام سازمان 
بورس آمده است: »سهامدارانی که در تاریخ ۱۲ 
اسفندماه ارزش پورتفوی آنها ۱۰ میلیون تومان یا 
کمتر است و ورود آنها به بازار سرمایه در سال جاری 
تا به امروز اتفاق افتاده است، بتوانند روی پورتفوی 
سهام خود نوعی ضمانت حداقل بازدهی از صندوق 
توسعه دریافت کنند. پورتفوی مورد محاسبه برای 

این افراد مشتمل بر سهام، واحدهای صندوق های 
با درآمد ثابت و صندوق های سهامی و به طور 
کلی اوضاع اوراق بهادار بازار سرمایه خواهد بود 
که اگر ارزش آن ۱۰ میلیون تومان یا کمتر باشد، 
صندوق توسعه بازار، این حمایت را در قالب یک 
اختیار فروش برای این دسته از سهامداران روی 
کل پورتفوی شان و برای تاریخ انتهای اردیبهشت 
۱۴۰۱ قائل می شود. بر این اساس و تا این تاریخ، 
کسب حداقل بازدهی ۲۵ درصدی تضمین می شود 
و چنانچه بازدهی کمتر از این میزان باشد، جبران 
و مابه التفاوت به سهامداران پرداخت خواهد شد. 
شرط لازم برای پرداخت این مبلغ جبرانی تغییر 
ندادن پورتفوی ۱۲ اسفند سهام دار خرد تا  تاریخ 
سررسید است. البته افراد می توانند سهام جدید 
خریداری کرده و به پورتفوی خود اضافه کنند 
ولی بخش جدید مشمول این حمایت نخواهد بود. 
همچنین مقدار سهامی که امروز به نوعی در قالب 
پورتفویشان بیمه می شود را باید حفظ و نگهداری 
کنند و در صورت تغییر هر بخش، کل حمایت 
لغو می شود.« برخی از کارشناسان این تصمیم 
را به فال نیک گرفته و ابراز امیدواری کرده اند که 
بازار سهام با اخبار جدید بتواند دوباره صعودی 
و سراسر سبزپوش شود، اما عده ای دیگر بر این 
باورند که تزریق منابع به بازار تنها اوضاع شاخص 

را بدتر می کند. با این وجود، محمدعلی دهقان 
دهنوی، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، ضمن 
توضیحاتی که در خصوص تصمیم فوق داده، گفته 
که رسالت و هدف صندوق توسعه بازار، کمک به 
پایداری و ثبات بازار است. گفتنی است، تاکنون از 
بین افرادی که از ابتدای امسال اولین معامله خود 
را انجام دادند، حدود چهار میلیون و ۵۰۰ هزار نفر 
پرتفوی کمتر از ۱۰ میلیون تومان دارند که در 
همین زمینه، مدیر نظارت بر بورس های سازمان 
بورس نیز، گفت: اکنون از بین افرادی که از ابتدای 
امسال اولین معامله خود را انجام دادند، حدود چهار 
میلیون و ۵۰۰ هزار نفر پرتفوی کمتر از ۱۰ میلیون 
تومان دارند که در ارتباط با رفع نگرانی ها مقرر شد 
یک اختیار فروش در اردیبهشت ۱۴۰۱ برای این 
افراد منتشر شود. به گزارش پایگاه خبری بازار 
سرمایه ایران، محسن خدابخش به جزئیات طرح 
حمایت صندوق توسعه بازار از سهامداران خرد را 
که سه شنبه شب در شورای عالی بورس تصویب شد 
اشاره کرد و  افزود: تاکید  طرح حمایت صندوق 
توسعه بازار از سهامداران خرد بر ایجاد دید بلندمدت 
برای سرمایه گذاری در بازار سرمایه و در ارتباط 
با حمایت از سهامداران خردی است که امسال 
وارد بازار شده اند. او جامعه آماری این طرح را حدود 
چهار میلیون و ۵۰۰ هزار نفر ذکر کرد و گفت: از 
بین افرادی که از ابتدای سال ۹۹ اولین معامله 
خود را انجام دادند و تعداد آنها به شش میلیون 
و ۱۰۰ هزار نفرمی رسد، حدود  چهار میلیون و 
۵۰۰ هزار نفر پرتفوی کمتر از ۱۰ میلیون تومان 
دارند که در قالب رفع نگرانی ها و انتفاع این افراد 
از سود بازار سرمایه،  مقرر شد که یک اختیار 
فروش در سررسید اردیبهشت ۱۴۰۱ برای این 
افراد منتشر شود. او در پاسخ به سوالی در زمینه 
شیوه اجرای این طرح هم گفت: نمادی در بورس 
تهران  ایجاد خواهد شد تا افرادی که برای حضور 
در این طرح اعلام آمادگی می کنند، این اختیار 
را تهیه کنند و تهیه این اختیار مانع از فروش آن 
نخواهد شد، یعنی چنانچه این سهامداران در طول 
دوره احساس کردند که قیمت بالا رفته و تصمیم به 

فروش بگیرند، مختارند.

آرمان ملی-سوسن یحیی پور: بازار سرمایه ایران به دنبال اعلام حمایت های ویژه به منظور توسعه این بازار توسط مسئولان دولتی از 
ابتدای سال جاری، میزبان حجم هنگفتی از نقدینگی  در دست مردم بود و با رکوردشکنی های مداوم شاخص کل، پس از سپری شدن 
مدت زمانی تعداد سهامداران بورسی از حدود 200 هزار نفر به بیش از چهار میلیون نفر البته بدون احتساب مشمولان سهام عدالت 
رسید، اما در پی تغییر مسیر بازار سرمایه، سهامداران خردی که بدون آگاهی و دانش کافی به رغم هشدارهای مکرر وارد این بازار شده 
بودند، متحمل ضررهای سنگینی شدند و ریزش های پی درپی شاخص کل بورس در نهایت عده ای از آنها را مجاب کرد تا سرمایه های خود 
را به بازار دیگری منتقل کنند؛ اینبار بازار ارزهای دیجیتال. در همین باره، چند روزی است که خبرهای منتشر شده در خصوص افزایش 
استقبال مردم برای معامله ارزهای دیجیتال در صدر اخبار رسانه های مختلف قرار گرفته است اما حالا اظهاراتی به گوش می رسد که به 

نظر می رسد قرار نیست از سوی دولت از چنین بازاری حمایتی صورت بگیرد.

برای حمایت از سهامداران خرد؛سناریوی جدید بورسی به تصویب رسید

نوشدارو برای بورس
  شورای عالی بورس برای جلوگیری از فرار نقدینگی دست به کار شد

منصور آرامی
عضو کمیسیون عمران مجلس

 

آرمان ملی: نمایندگان مجلس در جلسه 
علنی روز گذشته خود، در ادامه بررسی بخش 
هزینه ای لایحه بودجه ۱۴۰۰ به عنوان آخرین 
سند ســالانه دولت دوازدهم، بند الف تبصره 
)۱۶( با اجزای الحاقــی آن را تصویب کردند. 
طبق ایــن مصوبــه، وام ۷۰ میلیونی ازدواج 
برای ســال آینده و وام ۱۰۰ میلیون تومانی 
برای زوج های کمتر از ۲۵ سال در نظر گرفته 

شده است. 
مصائــب اقتصادی که ریشــه های محکم 
آن را می تــوان در عوامل داخلــی و خارجی 
جست وجو کرد؛  زوج های جوان را برای آغاز 
زندگی مشترک با مشــکلات زیادی مواجه 
می کند که گاهی شــیرینی ایــن تصمیم به 
تلخی می گرایــد. به همین دلیل، هر ســاله 
تصمیماتی از ســوی دولت یــا مجلس برای 
کاهش مشــکلات اتخاذ می شود که البته در 
ادامه با قیدوشــرط هایی که اعلام می کنند و 
موانعی که بر ســر آنها قرار می گیرد، سودی 

برای مراجعه کنندگان جــوان و بدون حامی 
شناخته شده ندارد.  

جزئیات مصوبه جدید مجلس 
   

طبق مصوبــه جدید مجلــس، به منظور 
حمایت از ازدواج جوانان، بانک مرکزی موظف 
است از محل پس انداز و جاری قرض الحسنه 
نظام بانکی، تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
به زوج هایی که تاریخ عقد ازدواج آنها بعد از 
مورخ ۱/۱/ ۱۳۹۷ است و تا کنون وام ازدواج 
دریافت نکرده اند با اولویت نخست پرداخت 
کند. تسهیلات قرض الحسنه ازدواج برای هر 
یک از زوج ها در ســال ۱۴۰۰ پانصد میلیون 
ریال بــا دوره بازپرداخت هفت ســاله با اخذ 
یک ضامن معتبر و سفته است. شرایط سنی 
متقاضیان دریافت وام، حداکثر یک ماه پس 
از ابلاغ این قانون، به پیشنهاد مشترک وزارت 
ورزش و جوانــان و بانک مرکــزی تهیه و به 
تصویب هیــات وزیران می رســد. ردیف ۱- 
به منظــور حمایــت از ازدواج جوانان، بانک 

مرکــزی مکلف اســت از محــل پس انداز و 
جاری قرض الحســنه نظام بانکی، تسهیلات 
قرض الحســنه ازدواج به کلیه زوجهایی که 
تاریخ عقد ازدواج آنها بعد از تاریخ ۱/ ۱۳۹۷/۱ 
اســت و تا کنون تســهیلات ازدواج دریافت 
نکرده اند بــا اولویت نخســت پرداخت کند. 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج برای هر یک از 
زوج ها در سال ۱۴۰۰ هفتصد میلیون ریال و با 
دوره بازپرداخت ۱۰ ساله است. جزء الحاقی۱-

به منظور کاهش ســن ازدواج، بانک مرکزی 
موظف است تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
برای زوج های زیر ۲۵ سال و زوجه های زیر ۲۳ 
سال واجد شرایط دریافت تسهیلات ازدواج 
را تا ســقف یک میلیارد ریال افزایش دهد. 
بانک ها باید برای ضمانت صرفا یکی از ســه 
مورد اعتبارسنجی، یا یک ضامن و سفته و یا 
سهم فرد از حساب یارانه هدفمندی را به منزله 
ضمانت بپذیرند. مسئولیت حسن اجرای حکم 
این بند به عهده بانک مرکــزی و بانک های 
عامل و کلیه مدیران و کارکنان ذیربط است. 
عدم اجرا یا تاخیر در پرداخت تسهیلات تخلف 
محســوب شــده و قابل پیگیری در مراجع 

ذی صلاح است. 

طبق مصوبه جدید مجلس برای جوانان؛

وام ازدواج 70 میلیون تومان شد

راه هایی برای بهبود وضع مسکن  


